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آرزوی جوانگرایی در دولت پزشکیان
داود علی بابایی

حدود هفت ماه قبل آقای مسعود پزشکیان در تبلیغات انتخاباتی خود اعلام کرد 
که در بدنه دولتش از جوانان استفاده بیشتری خواهد کرد. در واقع می خواست 
بگوید که قصد دارد جوانگرایی کند ولیکن در عمل بعد از انتخاب آقای پزشکیان 
اینچنین نشد و در واقع پیر سنّان را بکار گمارد و دولتش را از حیّز انتفاع انداخت 
و بــه دلایل زیر این دولت نمی تواند برای جوانان و مردمی که به او رأی داده اند 

کاری انجام دهد. 
1- دولــت چهاردهم خود را دولت وفاق ملی نامیــد غافل از این که وفاق برای 
خودش و مردم شــرایط و ضوابطی دارد و این دولت را باید دولت رفاق ســهمی 
نامید، یعنی همه گروه ها و دستجات از این دولت سهمی برده اند و آقای پزشکیان 
هم به آســانی سهم آن ها را داده است و جالب این که کسانی که در استان های 
مختلف برای او تبلیغ کرده اند و برایش رأی جمع آوری نموده اند هیچ ســهمی 
در این دولت نداشتند. شــاید یکی از عوامل این کار جوانان فعال در ستادهای 

انتخاباتی او بودند، که شب و روز فعالیت می کردند.
2- هم اکنون در هر خانواده ای نظر افکنیم، یک جوان بیکار مشاهده می کنیم به 
ویژه جوانان تحصیل کرده ای که دارای مدارج بالای علمی می باشند ولیکن فاقد 
شغل مناسبی هستند. چون دولت چهاردهم برخلاف عهد انتخاباتی خود عمل 
کرده و هم سنان خود را به کار گمارده است و جوانان یکباره مشاهده نموده اند 
که در این جایگاه سیاســی کشــور و حکمرانی جایی ندارند و به همین دلیل 

سرخورده از جامعه و نظام و حکمرانی شدند.
3- بر طبق آمار متوسط سن وزرای کابینه دولت چهاردهم حدود 60 سال است 
و بندرت در معاونین وزراء جوانانی تحصیل کرده یافت می شــود و متوسط سن 
معاونین و مشاورین ریاست جمهور حدود 61 سال می باشد. جالب این است که 
آقای پزشــکیان هم قبل از انتخابات و هم بعد از انتخاب شــدن استناد به قرآن 
و نهج البلاغه می کنــد بدون این که خود عمل به آن نمایند و آیه اوفوا بالعقود 
را که با مردم بســته بودند تا رأی بیاورند به باد فراموشی سپرده اند و جوانان را 

منزوی کرده اند. 
4- هم اکنون حدود 4/5 میلیون نفر راننده اســنپ و تپسی هستند. به جرأت 
می توانم بگویم تعداد بســیاری از این رانندگان از افراد جوان تحصیل کرده و با 
رزومه پرُ و پیمان هستند و از این راه امرار معاش می کنند و برای این که وجهه 
علمی و اجتماعی شــان خدشه دار نشود و راننده عمومی بشوند، در شرکت های 

تپسی و اسنپ به کار مشغول هستند. 
من از شــما آقای پزشــکیان به عنوان یک شــهروندی که از حقوق شهروندی 
برخوردار می باشد می پرسم؛ آیا جایگاه جوانان ما در جامعه باید مسافرکشی باشد 
و حتی می توان در جامعه مشــاهده کرد که جوانان تحصیل کرده پیک موتوری 
هستند. واقعاً شرم آور نیست؟! شاید آقای پزشکیان دارد قیاس فی نفسه می کند 
و هم سن و سالان خود را که بالای 60 سال دارند به بازی می گیرد. من به جرأت 
می گویم متأسفانه دولت چهاردهم ناکارآمدترین دولت در طول 46 سال می باشد.
شاید هم یکی دو جوان تحصیل کرده در هر وزارتخانه یا نهاد دولتی مشاهده شود 

ولی این کفاف جبران بیکاری جوانان را در جامعه نمی دهد.

یادداشت

سقط جنین در آمریکا 
محمدحسین واحدی - مریم نعیمی

ســقط جنین در آمریــکا از موضوعات جنجالی و مورد بحث بــوده و اخیرا نیز 
حســابی جنجال به پا کرده است . با شروع فمنیسم و ازدواج  های سفید و شیوع 
انواع جنسیت  های مختلف، بحث  های زیادی بین جمهوری خواهان و دموکرات  ها 
شکل گرفته اســت. با توجه به اینکه هر ایالت سیاست  های متفاوتی درباره این 
موضوع در پیش گرفته است؛ مخصوصا ایالت  هایی که به دست دموکرات  ها اداره 
می شود. دموکرات ها اصولا برخلاف جمهوری خواهان به مسائل مذهبی و دینی 
هیچ توجهی ندارند. مســیحیت که دینی فاقد شریعت سخت مانند اسلام است 
اما به شدت با حق ســقط جنین به مخالفت پرداخته است. اما در دنیای امروز 
فعالیت  های شبانه، رابطه خارج از ازدواج، شیوع جنسیت  های مختلف و گسترش 
فمنیســم رادیکال حقی با نام حق سقط جنین را در جوامع غربی مطرح کرده 
است. با ورود جمهوری خواهان مخصوصا ترامپ که شخصیتی به شدت مذهبی 
جدیدا به خود گرفته است، جنسیت  های مختلف به نظر   می رسد به حاشیه بروند 
یا به طور کلی نابود بشوند. دونالد ترامپ بعد از اینکه مورد سو قصد قرار گرفت 
به شدت به خدا اعتقاد آورده است. او حتی در سخنرانی  های خود گفت که فقط 
دو جنس مرد و زن وجود دارد. آیا با این وجود به نظر   می رسد که سقط جنین به 

طور کامل متوقف شود یا تبدیل به فعالیت  های زیرزمینی شود؟ 
چالش ها و تأثیرات اجتماعی 

فراتر از اختلافات جمهوری خواهان و دموکرات ها، این مساله صرفا سیاسی نیست.
از منظر روان شناختی و اجتماعی، تصمیم گیری درباره سقط جنین تأثیر عمیقی 
بر ســلامت روان زنان، کودکان و حتی نســل های بعــدی دارد. نگرانی اصلی 
درمانگران کودک و نوجوان، پیامدهای این تصمیمات بر ســلامت روان مادران 

و در نهایت کودکانی است که در شرایط ناخواسته یا نامطلوب متولد می شوند. 
تأثیرات روان شناختی بر مادر و کودک 

1- بار روانی بارداری ناخواسته
  زنان و دخترانی که در شــرایط نامناســب باردار می شوند، ممکن است دچار 
اســترس شدید، اضطراب، افســردگی و حتی اختلال اســترس پس از سانحه 
)PTSD( شــوند. این وضعیت می تواند بر توانایی آن هــا در فرزندپروری مؤثر 

نیز تأثیر بگذارد. 
2- پیامدهای تربیتی و روانی برای کودکان 

کودکانی که در شــرایط ناخواســته و بدون آمادگی والدین متولد می شوند، در 
معرض مشــکلاتی مانند عدم دلبستگی ایمن، احساس ناخواسته بودن و حتی 
مشــکلات رفتاری و عاطفی در آینده هستند. تحقیقات نشــان داده است که 
احساس طردشدگی در کودکی، احتمال ابتلا به اضطراب، افسردگی و مشکلات 

ارتباطی را در بزرگسالی افزایش می دهد. 
3- افزایش فشار بر سیستم های حمایتی 

با سخت گیرانه تر شدن قوانین سقط جنین، بسیاری از کودکان در خانواده هایی 
بزرگ می شــوند که توانایی مالی، عاطفی و روانی کافی برای حمایت از آن ها را 
ندارند. این مسئله می تواند منجر به افزایش آمار کودکانی شود که در سیستم های 

حمایتی یا پرورشگاهی قرار می گیرند. 
سقط جنین، موضوعی فراتر از سیاست 

باوجود اینکه این بحث اغلب رنگ وبوی سیاســی می گیرد، نباید فراموش کرد 
که در نهایت، این موضوع به ســلامت روان و آینده کودکان و خانواده ها مربوط 
می شود. هر تصمیمی که در این زمینه گرفته می شود، باید علاوه بر ملاحظات 
قانونی و اخلاقی، پیامدهای روان شناختی آن نیز در نظر گرفته شود. آنچه اهمیت 
دارد، فراهم کردن شرایطی است که زنان بتوانند تصمیم های آگاهانه و مسئولانه 

بگیرند و کودکان در محیطی امن، حمایتگر و پر از محبت رشد کنند.

نگاه

پیام آیت الله نوری همدانی به اجلاسیه انجمن های 
علمی حوزه علمیه قم

 آیت الله حســین نوری همدانی پیامی به اجلاســیه انجمن های علمی حوزه 
علمیه قم صادر کرد.

به گزارش ایسنا، متن این پیام به شرح ذیل است:ِ 
با سلام و تحیت به آن اجلاسیه با شکوه که با حضور فقها و دانشمندان محترم 
در حال برگزاری است. اجتماع شما اندیشمندان، فضلا و اساتید را تبریک گفته 

و به فال نیک می گیرم. 
إن شــاء الله تعالی ادامه دهنده راه انبیایی هستید که همواره صاحب دلایلی 
آشکار، نوشته ها و کتاب روشنگر بوده اند. انتقادات شدید آیت الله نوری همدانی 
از صدا و سیما/بنام فرهنگ و کار مذهبی خلاف آن را انجام می دهد/ به مسؤل 

صدا و سیما وقت ندادم چون مؤثر نمی دیدم
اکنون و پس از گذشــت دو دهه از فعالیت های درخشــان انجمن های علمی 
حــوزه و به ویژه با تحولاتی که در دوره اخیر رخ داده و توســعه و ارتقایی که 
بحمدالله ایجاد شده است، انتظار می رود که این مجمع اندیشمندان و صاحبان 
رأی و نظر در حوزه های علوم انســانی و اســلامی، با نصــب العین قرار دادن 
رســالت سنگین اقامه دین در جامعه، در تعامل با مردم و نظام اسلامی، بیش 
 از پیش کوشــیده و به منظور ارائه طریق در حل مســائل جاری کشور، بذل 

جِدّ و جَهد نماید.

مراجع

رفع حصر مهدی کروبی

حسین کروبی در گفت وگو با خبرنگار جماران، گفت: روز 
گذشــته )یکشنبه( مأموران امنیتی در دیدار با پدرم اعلام 
کردند از امروز طبق دســتور رییس قوه قضائیه حصر شما 
برداشته می شود، اما به لحاظ مسائل امنیتی و حفاظتی تا 
20 فروردین مأموران در محل اقامت شما حضور دارند و در 
آن زمان از منزل خارج خواهند شــد.حصر حجت الاسلام 
و المسلمین مهدی کروبی امروز پس از 15 سال رفع شد.

واکنش زیدآبادی به رفع حصر مهدی 
کروبی: اتفاق مبارکی است

فعال اصلاح با انتشار یادداشتی، به رفع حصر مهدی کروبی 
واکنش نشان داد. به گزارش خبرآنلاین، احمد زیدآبادی، 
فعال سیاسی اصلاح طلب و روزنامه نگار، در کانال تلگرامی 
خود نوشت: در میان اوضاع آشفته منطقه و تنگی بی سابقه 
وضعیت معیشت مردم، خبر رفع حصر شیخ مهدی کروبی، 
اتفاق مبارک و خوشایندی است که امید است با رفع حصر 
از میرحســین و خانم رهنــورد و آزادی یکایک زندانیان 
سیاســی و عقیدتی، دایره رهایی کشورمان از پدیده شوم 
حصر و زندانِ سیاسی تکمیل و راه تازه ای پیش روی ایران 

گشوده شود.

نگاهداری خبر داد
توجه ویژه به چین 
در توسعه همکاری ها

رئیس مرکــز پژوهش هــای مجلس از تهیه نقشــه راه 
دیپلماســی پارلمانی مجلس دوازدهم در این مرکز خبر 
داد و گفــت: در این نقشــه، نقش ویژه ای برای توســعه 
همکاری های جمهوری اســلامی ایران و چین دیده شده 
اســت که زمینه تعاملات پارلمانی بین دو کشور را ارتقا 

خواهد بخشید.
به گزارش مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی، 
»زونگ پی وو« سفیر چین در تهران، با بابک نگاهداری، 
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، دیدار و 

گفت وگو کرد.  
نگاهداری، در این نشست با بیان اینکه جمهوری اسلامی 
ایران، چین را به عنوان یک شــریک راهبردی می بنید، 
گفت: چین، نخســتین شریک تجاری، بزرگترین خریدار 
نفت و اولین ســرمایه گذار در ایران است که این روند با 
پیشــبرد اهداف توافق راهبردی 25 ساله میان دو کشور 

تقویت خواهد شد.
وی افــزود: با وجــود تحریم های ناعادلانــه آمریکا علیه 
جمهوری اســلامی ایران، دو کشــور اقدامــات مطلوبی 
در زمینه هــای انرژی، فناوری و تجــارت در قالب توافق 
دوجانبــه و اهداف پروژه های مهمــی چون کمربند و راه 

می توانند داشته باشند.
رئیــس مرکــز پژوهش هــای مجلــس، با بیــان اینکه 
هماهنگی بســیاری بین دو کشور در راستای عضویت در 
پیمان های شانگهای و بریکس به منظور توسعه الگوهای 
چندجانبه گرایی، وجود دارد، تصریح کرد: رزمایش دریایی 
بین چین، روسیه و جمهوری اسلامی ایران این تعاملات 

را ارتقا خواهد بخشید.
نگاهــداری یکــی از اهــداف تحریم های آمریــکا علیه 
جمهوری اسلامی ایران را مهار چین دانست و خاطرنشان 
کرد: شکست پروژه کمربند و راه که یکی از نقاط کانونی 
آن مسیر جمهوری اسلامی ایران به عنوان مسیری امن و 
کوتاه است، از اهداف تحریم های آمریکا به شمار می آید.

وی حوزه های فناوری، هوش مصنوعی، مخابرات و صنایع 
دفاعی را از فرصت های مناسب برای ارتقای همکاری های 
بین جمهوری اسلامی ایران و چین دانست و یادآور شد: 
اجرایی شدن پیمان های پولی مشــترک بین دو کشور، 
زمینه مهمی برای توســعه تعامــلات فیمابین و کاهش 

وابستگی تجارت دوجانبه به دلار را به وجود می آورد.
رئیــس مرکــز پژوهش هــای مجلس بــا بیــان اینکه 
همکاری هــای بین دو کشــور اقدامات اثربخشــی برای 
توسعه نظم جدید جهان در حوزه های دیجیتال، سایبر و 
سلامت خارج از اهداف نظم غربی به وجود خواهد آورد، 
توضیح داد: با توجه به اتمام چشم انداز ایران 1404، یکی 
از تصاویری که برای ایران آینده می توان متصور بود، ایران 
نوآفرین است که تصویرسازی و دستیابی به آن نیازمند به 
کارگیری فناوری و نوآوری برای کشور در طول 20 سال 

آینده خواهد بود.
نگاهداری، از تهیه نقشــه راه دیپلماسی پارلمانی مجلس 
دوازدهم در این مرکز خبر داد و گفت: در این نقشه، نقش 
ویژه ای برای توسعه همکاری های جمهوری اسلامی ایران 
و چین دیده شــده است که زمینه تعاملات پارلمانی بین 

دو کشور را ارتقا خواهد بخشید.
وی بیان کرد: جمهوری اســلامی ایران آمادگی دارد تا با 
رویکرد صنعتی و فناوری در مسیر ارزش افزوده اقتصادی 
چین در مســیر ترانزیت کمربند و راه، نقش آفرینی کند 
و ایــن مهم با همکاری کشــورهای منطقــه در تقابل با 
زورگویی های کشــورهای فرامنطقه ای و مهار آن، میسر 
خواهد شد. رئیس مرکز پژوهش های مجلس افزود: تمام 
تلاش کشورها باید این باشد که سیاست فشار حداکثری 
و تحریم تبدیل به یک سیاســت شکســت خورده شود 
چرا که تجربه نشــان داده اگر آمریکا از سیاستی نتیجه 
مثبتی بگیرد آن را ادامه خواهد داد و اگر سیاست تحریم 
و فشــار حداکثری علیه ایران و روســیه به نتیجه مثبت 
برســد، آمریکا آن را علیه سایر کشورها به خصوص چین 
اعمال خواهد کرد. نگاهداری در پایان تاکیدکرد: اگر توان 
تجاری-اقتصادی چین، توانمندی سیاسی-نظامی روسیه 
و قــدرت ژئوپلیتیکی – ژئواکونومیکــی ایران به صورت 
متحد و در کنار یکدیگر باشــد، می توانــد با تحریم ها و 

توطئه های آمریکا مقابله کنند.
»زونگ پی وو« نیز در ایــن دیدار با بیان اینکه چین در 
قالب توافق همکاری دوجانبــه و پروژه کمربند و راه، به 
دنبال همکاری با جمهوری اســلامی ایران است، گفت: 
چین قاطعانه تحریم های آمریکا علیه ایران را رد می کند.

وی با بیان اینکه ما شرکت های چینی را با حفظ منافع به 
سرمایه گذاری و مشارکت در پروژه های جمهوری اسلامی 
ایــران ترغیب می کنیم، تصریح کــرد: چین و جمهوری 
اســلامی ایــران، در حوزه مخالفت بــا هژمونی آمریکا و 

تحریم های ناعادلانه علیه ایران، تعاریف مشترکی دارند.

رویداد

مجلس

کریمی: »مهدی  پژمان   - گروه سیاسی 
قمشی« اســتاد دانشگاه شهید چمران 
اهواز هفته پیشــتر در یادداشتی تحت 
عنوان »آژیر خشکســالی و بی درایتی 
در مدیریــت منابع آب«  به تشــریح 
مســاله عملکرد حاکمیتی در مواجهه 
با خشکســالی و مدیریت منابع آبی در 

کشور پرداخت.   
اعتقاد دارید در تابســتان گذشته آب 
سدها خصوصاً در سدهای زنجیره کارون 
مازاد بر نیاز پایین دســت و صرفاً برای 
جبران کمبود برق تخلیه شــده اند، آیا 
آمار و ارقامی وجود دارد که این نکته را 

تایید کنند؟
بله. ببینید این رها سازی مازاد از ماه خرداد تا 
آخر شهریور 1403 اتفاق افتاد. جهت اطلاع 
شما و خوانندگان محترم ما در مسیر رودخانه 
کارون بــرای جواب دادن به نیازهای مختلف 
مثل شرب و بهداشــت، صنعت، کشاورزی و 
نیاز زیســت محیطی در حد فاصل این چهار 
مــاه حداکثر به 3.5 )ســه و نیــم( میلیارد 
مترمکعب آب نیــاز داریم، در حالی که عملًا 
بیــش از 5.5 )پنج و نیم( میلیارد مترمکعب 
رهاســازی شده است. این به معنی این است 
که دو میلیارد مترمکعب مازاد بر نیاز فقط به 

منظور جبران ناترازی برق داشته ایم.
»برنامه ریزی شــده« و یا »برنامه ریزی 

نشده« به چه معنی است؟
ببینید در برنامه ریزی خروجی آب از سدهای 
کشــور معمولاً بخش های اســتانی بر اساس 
پیــش بینی مصارف مختلف ماههای ســال 
یک مقــدار خروجی پیشــنهاد می کنند تا 
بخش های مختلف مصرف در مسیر رودخانه 
دچار مقدار نیاز منطقی خود را دریافت کنند. 
در بخش دیســپاچینگ وزارت نیرو بر اساس 
منابع آب موجود در مخازن پشــت ســدها 
و پیش بینی های اقلیمــی از وضعیت آینده 
بارش های در حوضه آبریز این برنامه را ممکن 
اســت مقداری تغییر دهند )اگــر منابع آب 
دچار کمبود باشــند برنامه را کمی فشرده تر 
می کنند یعنی برنامه صرفه جویی را در پایین 
دســت را اجرا می کنند و اگر از نظر اقلیمی 
احتمال ســال مرطوب و یا سیل در آینده را 
بدهند مقدار آن را اضافه می کنند تا ســدها 
ظرفیت خوبی برای نگاه داشــت سیل داشته 
باشند و سیل مشکلی برای پایین دست ایجاد 
نکند( نهایتاً برنامه خروجی ها از پایین دست 
ترین سد )در حوضه کارون در حال حاضر سد 
گتوند این کار را انجام می دهد( بسته می شود 
و برنامه برای اجرا به ســد داده می شود. اگر 
طبق این برنامه رهاسازی انجام شود نام این 
خروجی می شود »برنامه ریزی شده« ولی اگر 
انحرافــی از این مقادیر صــورت گیرد به آن 
»برنامه ریزی نشده« یا انحراف گفته می شود.
با این حساب آیا همه آب مازاد رها سازی 
ریزی  »برنامه  در قسمت  تابستان  شده 

نشده« بوده است؟
متاســفانه خیــر. مشــکل هــم در بخش 
»برنامه ریزی شده« وجود داشته )یعنی بسیار 
بیش از نیاز پایین دســت برنامه داده شده( 
هم بصورت »برنامه ریزی نشــده« یا انحراف، 
خروجی مازاد داشــته ایم که در مجموع این 

خسارت را ایجاد کرده اند.
آیا مقدار تولید برق امســال از سدهای 
زنجیره کارون را دارید تا با سالهای پیش 
مقایسه ای بشود و ببینیم چقدر تفاوت 

داشته است؟
ببینید در سدهای زنجیره کارون )توجه کنید 
که دز در این مجموعه نیست( حدود 8000 
مــگاوات ظرفیت نیروگاهی وجــود دارد. که 

معمولاً این نیروگاهها در ساعات پیک مصرف 
وارد مدار می شــوند که بســته بــه ماههای 
مختلف سال ممکن است بین 2 تا 4 ساعت 
وارد مدار شوند و بقیه ساعات استراحت دارند 
چون بخش های مختلف مصرف آب در پایین 
دست سدها هم معمولاً بیشتر از این، کشش 
جــذب آب را ندارنــد. امّا در طــول ماههای 
خرداد تا شهریور گذشته، نیروگاه های زنجیره 
کارون بین 11 تا 12 ســاعت کار کرده اند و 
این یعنی هدر رفت بیشــتر آب. مقایســه را 
نمی شود سالیانه انجام داد و برای چهار ماهه 
مورد بحث نیز متاسفانه اطلاعات و آماری در 
اختیارم نیســت ولی مقایسه انرژی اخذ شده 
نیروگاهی در یک روز خاص نشان می دهد که 
انرژی اخذ شده از نیروگاه های زنجیره کارون 

تقریباً سه برابر سال های معمولی بوده است.
در گذشــته هیچ وقت چنین اتفاقی نه 

افتاده است؟
انحراف از برنامه بصورت جزیی، خیلی وقت ها 
وجود داشــته اســت ولی نه به این وسعت و 
شدّت. در تاریخ رودخانه بزرگ یک واقعه که 
قابل مقایسه با این واقعه اخیر است داشته ایم 
آن هم زمان ریاست جمهوری آقای احمدی 
نژاد و در ســال آبی 1387. در آن واقعه هم 
مســئله تولید برق بود امّا در زمستان و برای 
جبران مشکل تامین گاز در مناطق سرما زده 
شمال غرب کشور بود. در آن واقعه هم وقتی 
فشار برای رها سازی خارج از برنامه زیاد شد 
که پیش بینی ها برای بارش های آینده خوب 
نبود. امّا مدیر عامل وقت ســازمان آب و برق 
زیــر بار آن نرفت و به همین جهت شــخص 
رئیــس جمهور وی را خلــع و فرد دیگری را 
جایگزین کرد. اگر درست خاطرم مانده باشد 
رها ســازی بی ضابطه آن موقع هم حدود دو 
میلیارد مترمکعب بود و متاســفانه بعد از رها 
ســازی، بارش ها در سطح حوضه صفر بود و 
بدترین اوضاع آبی تابستان در خوزستان بعد 
از همین واقعه شکل گرفت که هنوز آن واقعه 
رکورد دار بحران ها در حوضه کارون محسوب 
می شــود. در دوران ریاست جمهوری مرحوم 
رئیسی غیر از سال 1403 در دو سال قبل از 
آن هم همین انحراف از برنامه وجود داشــته 

است امّا نه در این حد و اندازه.
سوال: آیا مشخص است چه قسمتی از 
وزرات نیرو این اهمال یا انحراف از برنامه 

را انجام داده است؟
اطلاعاتی که در اختیار دارم نشــان می دهند 
که هم بخش اســتانی و هم بخش ســتادی 
وزارت خانه در این رها سازی مازاد )چه نامش 
را برنامه ریزی شده بگذاریم و چه برنامه ریزی 

نشده( نقش داشته اند.
بعضی ها اعتقاد دارند وظیفه سد تولید 
برق است و اگر سد این وظیفه را انجام 

ندهد پس به درد چه می خورند؟
گفتن این حرف برای سدهای جریانی که فقط 
وظیفه تولید برق دارند شاید صحیح باشد )یا 
در زنجیره ســدهای چند منظــوره در یک 
رودخانه، سدهای بالادست اگر سد یا سدهای 
پایین دســتی گنجایش نگه داری آب خوبی 
داشته باشــد نیز می توانند چنین محسوب 
گردنــد( امّا در مورد ســدهای چند منظوره 
که هدف اصلی آنها ذخیره آب است مصداق 
ندارد. در ســدهای چند منظوره اولویت اول 
ســد، تامین آب فصول خشک سال می باشد 
و تولید برق به اولویت بعدی منتقل می شود. 
در سدهای بزرگ ایران معمولاً نیروگاه هایشان 
بین 2 تا 4 ساعت در روز وارد مدار می شوند 
تا ساعات پیک مصرف را پوشش داده و سپس 

از مدار خارج می شوند.
چنــد درصــد احتمال دارد کســری 

بارندگی ها و ذخیره منابع آب سدها در 
ماه های آینده ترمیم شوند؟

از نظر بنده صفر درصد. ببینید تنها اگر شرایط 
جوی مانند نوروز سال 98 شود ما می توانیم 
امید به ترمیم وضعیت آبی داشته باشیم که از 
نظر کلی احتمال چنین واقعه ای بسیار بسیار 
کم است و ضمن اینکه پیش بینی های اقلیمی 

نیز چنین واقعه جّوی را نشان نمی دهند. 
پس شما خشکســالی امسال را حتمی 

می دانید؟
بله صد در صد، امسال را از همین الان خشک 
ســالی شدید بنامیم بهتر است و از همین رو 
برنامه های سختگیرانه سیاستی خشک  باید 
سالی را از همین زمان شروع کنیم و گرنه با 

پشیمانی جدّی روبرو خواهیم شد. 
بحران اصلی تابســتان پیش رو در برق 
کشور خواهد بود یا تامین آب کشاورزی 

یا جاهای دیگر؟
به نظــر من با توجه بــه ناترازی هایی که در 
طی سال های اخیر در بخش برق ایجاد شده 
)که جبران آن در کوتاه مدت نیز امکان پذیر 
نیست( لذا اولین مشکل در بخش تامین برق 
خود را نشان خواهد داد. به نظرم دولت از هم 
اکنون به فکر تامین کمبود ها در بخش برق از 
طریق ظرفیت و توانایی ساخت نیروگاه توسط 
کارخانه های بزرگ مصرف کننده برق کشور و 
جلوگیری از مصارف بیهوده )مانند ماینرهای 
ارز دیجیتال و ...( و یا خرید برق از کشورهای 
همسایه باید باشد تا مشــکلات اجتماعی و 
تولید صنایع ناشی از قطعی های برق، شدت 
پیدا نکند. در بخش هــای مصرف آب اولین 
بخشــی که کمبــود را تجربــه خواهد کرد 
تالاب ها و حقابه زیســت محیطی رودخانه ها 
خواهند بود که مشکلات خاص خود را مانند 
آتش ســوزی ها در تالابها و تنش قرار گرفتن 
آبزیان و شدّت گرفتن آلودگی ها نمود خواهند 
یافت. بعد از آن بخش کشاورزی است که قابل 
مدیریت است. یعنی اگر از هم اکنون کنترل 
شــدید روی این بخش اعمال شود می تواند 
به خوبی هدایت شــده و مشکل حادّی ایجاد 
نشــود امّا اگر اکنون مدیریت دقیق بر اساس 
مقدار منابع آب قابل دســترس برای مقدار و 
نوع کشــت اعمال نگردد بیم ایجاد مشکلات 
اجتماعی بیشتر می گردد. بخش آب شرب و 
بهداشت در اغلب نقاط مشکل زیادی نخواهد 
داشــت چون مقدارش از نظــر حجمی زیاد 
نیســت ولی بعضی استان ها در تامین همین 

بخش هم دچار مشکل می شوند.
سوال: چه استان هایی ممکن است از نظر آب 

شرب و بهداشت خود دچار مشکل شوند؟
استان تهران و استان البرز قطعاً دچار مشکل 
حاد خواهند بود ولی سایر استان ها می توانند 
با منابع داخلی خود بر مشکل تامین آب شرب 

و بهداشت استان خود فائق آیند. 
راهــکار اصلــی جهت غلبــه بر این 

خشکسالی ها چیست؟
 نکتــه اول بکارگیری قوه عاقلــه، واقعاً ما با 
منابع آب کشور درســت برخورد نکرده ایم. 
و به نظرم هســته اصلی تصمیــم گیری در 
نحوه مصرف و یا حد مصرف منابع آب کشور 
مشکل داشته و دارد. ببینید در همین برنامه 
هفتم توسعه کشور که اخیراً نهایی شده است، 
در بخــش آب از یک طرف کاهش فشــار به 
منابــع آب و صرفه جویی شــدید بکارگیری 
آب در بخــش کشــاورزی دیده شــده و از 
طرف دیگر خودکفایــی در اغلب محصولات 
کشــاورزی. کســی توضیح نداده است که با 
سطح تکنولوژی کشت و راندمان آبیاری که 
در کشــورمان داریم چگونه اینها می توانند با 
هم جمع می شــوند. البتــه همین جا بگویم 

که با تکنولوژی های پیشرفته و سیستم های 
گلخانه ای رســیدن به چنین توافقی ممکن 
اســت امّا ما کجا و تکنولوژهای پیشرفته که 
نیاز به سرمایه گذاری عظیم دارند کجا. در هر 
صورت جزیره ای عمــل کردن در بخش های 
مختلف توسعه ای سرانجامی جز این نخواهد 
داشت و متضرر اصلی در این وادی نیز کشور 

ایران و مردم ایران خواهند بود.  
بطور کلی ما باید فشــار بــه منابع آب قابل 
دسترس کشور را شدیداً کاهش دهیم و مقدار 
مصرف آب سالیانه را از 90 میلیارد مترمکعب 
به حداکثــر 60 میلیــارد مترمکعب کاهش 
دهیم. سایر جوانب توسعه همه باید خود را با 
این عدد وفق دهند در غیر این صورت آینده 

خوبی در انتظارمان نخواهد بود.
نکته دوم اســتفاده از تکنولوژی های کارآمد 
برای کنترل مصــرف آب بخش های مختلف 
مصرف خصوصاً بخش کشاورزی و بالا بردن 
راندمــان بکارگیری آب و اســتفاده از آبهای 
بازیافتــی و غیرمتعــارف و بــاز چرخانی در 
بخش های صنعت و کشــاورزی و همین طور 
آموزش و فرهنگ سازی در استفاده صحیح از 
آب در همه بخش های مصرف است. اینها همه 
می توانند مقــدار مصرف آب را کاهش داده و 
منطقی نمایند بدون اینکه لطمه ای به کارآیی 

بخش مربوطه وارد شود.
نکته سوم استفاده از خرد جمعی کارشناسان 
و افراد خبره و اساتید دانشگاه و یا بطور کلی 
ظرفیت های علمی و تخصصی کشــور است. 
ما در کشــورمان خــارج از مجموعه وزارت 
نیرو که البته کارشناسان خبره فراوانی دارد، 
متخصصین و کارشناسان و دانشمندان زبده 
ای در بخش های دیگر و دانشگاهها داریم که 
به روشهای مختلف این خرد جمعی می تواند 
در اختیار منافع ملی قرار گیرد. متاســفانه از 
این ظرفیت ها اکنون کمتر استفاده می شود. 
علاوه بر این ظرفیت پذیرش انتقاد هم بسیار 
پایین اســت و وقتی هم انتقادی می شــود 
بجای بازنگری و تفکر بیشتر و یا قدردانی، به 
روشهای مختلف سعی می شود انتقاد کننده 
را از میدان به در کنند. البته شــاید تقصیری 
هم نداشته باشــند زیرا این یک مشکل کلی 
فرهنگی است که اکثر ما ایرانیان متاسفانه از 
آن رنج می بریم و خود را موظف به پاسخگویی 
هم نمی دانیــم و کلًا سیســتم فقط بدنبال 
تعریف و تشــویق از خود است و در یک کلام 

خود را بدون نقص می داند.
از  باید  کاری  چه  مختلف  اســتان های 
اکنون انجام دهند تا مشــکل تابستان 

کمتر شود؟
فکــر می کنم از جواب ســوالات قبلی تقریباً 
جواب این ســوال نیز قابل اســتخراج باشد. 
ولی بطور کلی باید از تجارب مشــابه گذشته 
بهره برداری شــود. تشــکیل جلسات ستاد 
بحــران در اســتان های مختلف و تشــکیل 
جلســات هماهنگی بین دستگاهی مرتبط با 
آب، مثــل ادارات آب و کشــاورزی و محیط 
زیســت و صنایع و تشــکل های مردم نهاد 
مرتبط با موضوع، باید به وفور برگزار شوند تا 
با هماهنگی بیشتر، وارد ماههای بحران شویم. 
دستور کار همه این جلسات می تواند روشهای 
کاهش مصرف در بخش های مختلف، تغییر 
الگوی کشت منطقه، چگونگی تامین حداقل 
نیاز زیســت محیطی، و چگونگی استفاده از 
ظرفیت های ســازمان های مردم نهاد و همراه 
کردن مردم با سیاســت های خشک سالی و 
استفاده از رســانه های مختلف جهت اطلاع 
رسانی و فرهنگ ســازی، باشد. نکته پایانی 
اگر دارید بفرمایید.همین یک نکته را بگویم 
که بر اســاس آنچه که شــنیده ام در حوضه 
کارون اعلام شــده که برای ماه های خرداد تا 
شهریور آینده فقط 2 میلیارد مترمکعب آب 
برای برنامه ریــزی وجود دارد و همانطور که 
در جواب سوالات قبلی عرض شد، نیاز کامل 
بخش های مختلف مصرف به اضافه نیاز زیست 
محیطی در مســیر کارون در این بازه زمانی، 
حدود 3.5 )ســه و نیــم( میلیارد مترمکعب 
اســت. حال توجه کنید که اگر در تابســتان 
گذشــته این بی تدبیری انجام نمی شد ما 4 
)چهار( میلیارد مترمکعب ذخیره آبی داشتیم 
که هم می توانســت نیاز آبی تابستان آتی را 
کاملًا پوشــش دهد و هم مقداری برای پائیز 
بعد نیز باقی می ماند و هم می توانستیم تولید 
برق بیشتری در تابستان آینده داشته باشیم. 
ساده شده قضیه همین جاست که ما برق این 
مقدار آب را تابســتان گذشته تولید کرده ایم 
بــدون اینکه از آب آن بهــره برداری مفیدی 
کرده باشــیم و اکنون فشــارش را به مردم و 
کشاورزان خوزستان تحمیل می کنیم. دلیل 
اصلی که من لفظ بــی درایتی بر آن نهاده ام 

همین نکته است.

استاد دانشگاه شهید چمران اهواز  تشریح کرد

آژیر خشکسالی سخت در ایران

گزارش تبیینــی حکم دادگاه متهمان 
پرونده چای دبش از سوی شعبه ویژه 
رسیدگی به جزایم اخلالگران در نظام 
اقتصادی کشور منتشر شد. گروه دبش 
چطور با نفوذ و آلــوده کردن مدیران 
بانکی فرآینــد اقدامات مجرمانه خود 
و  رشوه  دریافت   / می کرد؟  تسهیل  را 
تحصیل مال نامشــروع توسط برخی 

مدیران بانکی ثابث شد.
به گزارش جماران؛ مرکز رسانه قوه قضاییه 
اعلام کرد: اکبر رحیمی محکوم علیه ردیف 
اول پرونده چای دبش و شرکای وی، برای 
تحقــق عملیات مجرمانه خــود، از موضوع 
نفوذ در مدیــران و کارکنــان نظام بانکی 
کشــور برای دریافت تسهیلات کلان بانکی 

استفاده می کردند.
پرونده موســوم به چای دبــش با گزارش 
به  وزارت اطلاعــات دولت شهیدرئیســی 

عنوان اولین گزارش دهنده در دســتور کار 
قوه قضاییه قرار گرفت و به موازات آن سایر 
دســتگاه ها نیز به این پرونده ورود کرده اند، 
در واقــع ایــن اقدام یک تعاملــی بین قوه 
قضاییه و دولت قبل )دولت شهید رئیسی( 

بوده است.
طبــق محتویــات پرونده و کیفرخواســت 
صادره، اکبر رحیمــی )محکوم علیه ردیف 
اول پرونده( برای تحقق برنامه های عملیاتی 
بزهکارانه خود، با مشــارکت ناصر رستمی 
از موضــوع نفــوذ در مدیــران و کارکنان 
ســازمان ها و نهاد های مربوط و نظام بانکی 

کشور )شعب عامل( بهره می برده است.
ایجــاد روابط مالی ناســالم بــا مدیران و 
کارکنــان ســازمان ها، یکــی از روش های 
نفــوذ در نظام اداری و مدیــران متولی در 
ســازمان های متولی تلقی می شــود. اکبر 
رحیمی ایــن عملیات مجرمانــه خود را با 

همکاری چنــد نفر از کارکنــان و مدیران 
خود مدیریت و سازماندهی می کرده است. 
در مرحله اول از آنجا که عموما امور بانکی 
شرکت های گروه دبش توسط مدیر مربوطه 
یعنی ناصر رستمی انجام می شده است؛ این 
فرد پیشبرد عملیات متقلبانه گروه دبش، در 
نزد سازمان ها و بانک های عامل را از طریق 
اعمــال نفوذ بــه روش ایجــاد روابط مالی 

ناسالم محقق می کرده است.
بر مبنای مجموعه اقدامات فنی و اطلاعاتی 
و مســتندات کشــف شــده در بازرسی از 
منزل ناصر رستمی )قائم مقام گروه دبش( 
مشخص شــد که مجموعه دبش با تشکیل 
شــبکه ای، نســبت به پرداخت رشــوه به 
کارکنان نظــام اداری و به ویژه نظام بانکی 

اقدام می کرده است.
در همین راســتا برخی مدیران و کارکنان 
بانکی در پیشــبرد اهــداف و انجام تحقق 

اقدامات مجرمانه اکبر رحیمی بســیار موثر 
بوده انــد. این افراد با نقــض مقررات حاکم 
بر عملیات بانکــی و نادیده گرفتن عمدی 
مقررات حاکم بر جلوگیری از سوءاســتفاده 
متهمــان از نظام بانکی، نقــش مهمی در 
ارتــکاب وقوع جــرم در پرونده چای دبش 

داشته اند. 
این نقــض مقررات و نادیده انگاری از جانب 
برخی از کارکنــان و مدیران بانکی با جرم 
ارتکابی دیگر متهمان از نوع رشــاء و ارتشا 
درهــم تنیده بــوده اســت و مجموعه این 
اقدامات مجرمانه، منجر به این شده که اکبر 
رحیمی با همراهی ســایر متهمان از طریق 
ارائه اسناد مزورانه و غیرواقعی بیش از یک 
میلیارد و سیصد و هفتاد میلیون یورو حواله 
ارزی و بیــش از هفتاد هــزار میلیارد ریال 
انواع تســهیلات ریالی در بستر قرارداد های 

بانکی از شعب بانکی دریافت کند.

اعلام اسامی ۱۰ مدیر بانکی محکوم در پرونده چای دبش


